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»کی اف سی« پلمب شد
جنجال ها بر سر فست فودهای آمریکایی ادامه دارد

احتمالا ایران یکی از معدود کشورهایی است که اجازه ورود فروشگاه های 
زنجیره ای فست فود آمریکایی را در این سال ها نداده است. فست فودهایی 
که معروف ترین آن ها »مک دونالدز« و »کی اف ســی« است و نشانی از 
ســبک زندگی و فرهنگ آمریکا. بعد از حصول توافق هسته ای و انتظار 
گشــایش درهای اقتصادی به سوی غرب و همچنین استقبال کمپانی 
های بزرگ برای ورود به بازار ایران، شایعه های زیادی مبنی بر صدور مجوز 
برای برندهای فست فود آمریکایی قوت گرفت. به ویژه اینکه شرکت مک 
گهی پذیرش نمایندگی در ایران زودتر  دونالد در اردیبهشت امسال با ثبت آ

از رقیبانش علاقه خود را برای حضور در ایران نشان داد.

از مش دونالد تا مک دونالد
اما این شایعه ها گاه مثل »مش دونالد« جنبه شوخی داشت و گاه مثل »کی 
اف سی حلال«، جدی تر شد. مش دونالد فروشگاه فست فودی بود با برند و 
لوگویی شبیه مک دونالدز. موضوعی که البته پیش تر هم درمورد برندهای 
دیگر فست فود آمریکایی اتفاق افتاده بود، اما این بار و با توجه به حساسیت 
به وجود آمده بعد از توافق، در شبکه های اجتماعی و سایت ها بسیار به آن 
پرداخته شد. به طوری که خبرگزاری فارس گزارشی به نقل از نیویورک تایمز 
در این خصوص منتشر کرد که در آن تاکید شده است با اینکه در سال های 
گذشته مقامات ایرانی تصمیم بر بایکوت کامل محصولات آمریکایی را در 
ایران اتخاذ کردند، اما آنچه مشخص است این اقدامات نتوانسته است از 
حرکت رستوران داران ایرانی به سوی برندهای خارجی جلوگیری کند. به 
گزارش فارس، نیویورک تایمز با اشاره به رستوران »مش دونالد«، نوشته 
است چنین فروشگاه هایی با هدف ایجاد تشابه با رستوران های زنجیره ای 
مک دونالد در سطح ایران تأسیس شده اند و تمام ظاهر رستوران و حتی 
سطل آشغال های زردرنگ شبیه رستوران های مکدونالد گذاشته است. 

همچنین صاحب یکی از این رستوران ها طی مصاحبه ای با نیویورک  تایمز اعلام 
کرده آن ها در حال تلاش برای نزدیک شدن هر چه بیشتر به مک دونالد هستند.

ثبت علامت تجاری، به معنای مجوز فعالیت نیست
اما با ادامه شایعه ها و همچنین انتشار عکس هایی از ثبت شرکت های »مک فلری« 
و »کی اف سی« و »برگر کینگ« در فضای مجازی و لذا بالاگرفتن انتقادها، رئیس 
مرکز امور اصناف و بازرگانان به این اخبار واکنش داد و ارائه هرگونه مجوز فعالیت برای 
این ســه برند را تکذیب کرد. یدالله صادقی با اشاره به عکس های منتشرشده گفت 
این عکس ها مربوط به ثبت این شرکت ها در اداره ثبت شرکت ها است، در حالی که 
نمایندگی ها شرکت های خارجی در ابتدا باید مجوزهای لازم را از وزارت کشور و وزارت 
امورخارجه و مجوز سرمایه گذاری را از وزارت اقتصاد دریافت کنند و در صورتی که از 
وزارت کار اجازه فعالیت و اجازه اقامت در ایران داشته باشند، براساس قوانین با آن ها 
رفتار می شــود. وی بار دیگر تاکید کرد که تاکنون این مرکز هیچ گونه مجوزی تحت 
عنوان نمایندگی برای شرکت های یاد شده، ثبت نکرده و حتی در این زمینه مراجعه 

کننده ای برای ثبت نمایندگی نیز وجود نداشته است. 
با بالاگرفتن بحث ها احمد تویسرکانی، معاون رئیس قوه قضائیه و رئیس سازمان 

ثبت اســناد و املاک کشور یکی دیگر از کسانی بود که به این موضوع واکنش داد و 
توضیحاتی را درخصوص ثبت برندهای فست فود آمریکایی ارائه داد. تویسرکانی با 
بیان اینکه در اقتصاد مقاومتی نباید زمینه تولیدات مصرفی مخصوصا برخی مواد 
غذایی در کشور فراهم شود، گفت که مجوز ثبت علامت تجاری شرکت مک دونالد 
به منزله حق فعالیت تجاری آن در ایران نیست. وی در توضیح بیشتر گفت: »علامت 
تجاری مشخصه ای است که اشخاص حقیقی و حقوقی برای معرفی محصولات 
خود استفاده می کنند و به موجب موافقتنامه و پروتکل مادرید که ۸۶ کشور از جمله 
ایران عضو آن هســتند، اتباع و اشخاص این کشورها می توانند علائم تجاری خود 
را در کشور دیگر به ثبت برسانند، همان طور که شرکت ها و کمپانی های ایرانی تا به 
حال صدها مورد علامت تجاری را در کشورهای مختلف ثبت کرده اند و معنایش این 
است که شرکت های دیگری نتوانند در محصولات خود از آن علامت استفاده کنند. 
به گفته تویسرکانی آنچه در کشور ما اتفاق افتاده، ثبت علامت تجاری از جمله مک 

دونالد در چند سال قبل بوده است.

کی اف سی، از نوع حلال و برای کارآفرینی
بحث ها اما سه هفته قبل با عکس هایی از فروشگاهی با نام »کی اف سی حلال« 
در غرب تهران وارد فاز جدیدی شد. به ویژه اینکه رهبر انقلاب در پیام خود در روز 29 

مهر در تایید برجام تاکید کرده بودند: »مراقبت فرمائید که وضعیت پس از 
برداشته شدن تحریم ها، به واردات بی رویه نینجامد، و بخصوص از وارد 
کردن هرگونه مواد مصرفی از امریکا جداً پرهیز شــود«. این گونه بود که 
انتقادها به ویژه در ســایت های مخالف دولت بالا گرفت و در جایی حتی 
صحبت از »پروژه نفوذ با طعم فست فود آمریکایی« شد. تا اینکه بالاخره چند 
روز قبل مدیر عامل شرکت »کی اف سی حلال ایرانیان« در مصاحبه ای 
اعلام کرد که آن ها از یک شرکت ترکیه ای با صاحبان مسلمان نمایندگی 
دارند و این کی اف سی ربطی به کی اف سی آمریکا ندارد. عباس پازوکی در 
این مصاحبه تاکید کرد که آن ها از این شرکت نمایندگی رسمی دارند و پس 
از کسب مجوزهای لازم در اسفند گذشته )یعنی پیش از توافق( از وزارت 
صنعت و اتاق اصناف نیز پروانه کســب دریافت کرده اند. به گفته پازوکی 
ســهامداران این شرکت در ترکیه اساســاً با هدف فرانچایز در کشورهای 
اسلامی این کمپانی را تشکیل داده اند و او نیز با هدف کارآفرینی و ارزآوری 
بالا دست به این اقدام زده است. مدیرعامل کی اف سی حلال ایرانیان تاکید 
کرد: »ما می توانیم در عرض دو سال بیش از بیست هزار شغل ایجاد کنیم 

بدون اینکه یک ریال بابت فرانچایز به آمریکایی ها بدهیم«.

کی اف سی حلال هم  زمان با تذکر 16 نماینده، پلمب شد
اما صحبت های مدیر عامل کی اف سی حلال به نظر چندان قانع کننده 
نیامده اســت؛ چراکه امروز عکس هایی از پلمب این مجموعه منتشــر 
شده اســت. این فروشــگاه درحالی امروز پلمب شــد که رئیس اتحادیه 
اغذیه فروشــان  همین امروز از فرصت 15 روزه به این فروشگاه برای ارائه 
پروانه کسبش خبر داده بود. به گفته اسدالله احمدی شهریور مدیر رستوران 
کی اف ســی حلال تا کنون هیچ گونه سند و پروانه کسبی به اتحادیه ارائه 
نکرده اســت، و قرار بوده تا ســاعت 10 صبح امروز برای ارائه اسناد خود 
مراجعه کند که بر اساس قانون اخطاری 15 روزه به وی داده شده است که در صورت 
عدم مراجعه و تشکیل پرونده، پس از اتمام مهلت مقرر این مجوعه پلمب خواهد شد. 
او در عین حال گفته بود که رئیس اتاق اصناف تهران از جعل امضای خود توسط این 
فرد برای کسب پروانه خبر داده است، که درصورت اثبات این موضوع علاوه بر برخورد 
قانونی، مهلت 15 روزه نیز منتفی و به سرعت برای پلمب آن اقدام می شود. موضوعی 

که با توجه به پلمب این رستوران به نظر می رسد اثبات شده است.
اما مدیر کی اف سی حلال، پلمب این رستوران را ناشی از سوءتفاهم خواند و با تاکید 
دوباره به غیرآمریکایی بودن این برند گفت: »کی اف سی ایرانیان دارای مجوز فعالیت 
و پروانه کسب است که این موضوع را آقای فاضلی رئیس اتاق اصناف هم امروز تأیید 
کرد و مشکل به وجود آمده به سرعت برطرف می شود«. هرچند او اشاره ای به موضوع 

جعل امضا نکرد. 
گفتنی است پلمب کی اف سی حلال امروز در حالی رخ داد که 1۶ نماینده مجلس 
صبح امروز، به وزرای کشــور و صنعت و معدن و تجارت در خصوص بازگشایی کافه 
و رستوران هایی به ســبک غربی و آمریکایی تذکر کتبی داده بودند. در این نامه این 
رستوران ها به عنوان محلی برای مانور تجمل و رفاه زدگی و نمایش رفتارهای خلاف 

فرهنگ های ایرانی اسلامی خوانده شده بود.

شکایت آمریکا از نیروی دریایی سپاه
فرمانده نیروی دریایی سپاه گفت: آمریکا از سپاه به دادگاه لاهه شکایت کرده است. دریادار فدوی در پاسخ به سوالی مبنی بر وضعیت امنیت مرزهای آبی کشور گفت: هیچ قدرتی ما را ناامن نکرده 
اســت ما براساس حکم یک دادگاه محلی شــناور آمریکایی را توقیف کردیم و این تنها به خاطر انقلابی بودن ما است، همراه کشتی توقیف شده هواپیماها و ناوهای آمریکایی نیز حضور داشتند که 

کاری از پیش نبردند. آمریکا زبان زور را بهتر از هر چیزی می فهمد و معتقد اســت که دنیا باید پیرو ما باشــد ، ما نیز با آنها با زبان زور و قدرت ســخن گفتیم. دریادار فدوی در مورد حذف شــعار مرگ بر 
آمریکا توســط عده ای پاسخ داد: این افراد غلط می کنند که این کار را انجام دهند، چون مبنای ما خدا است پس راه حق را ادامه می دهیم در هیچ جای دنیا نمی توان اینگونه رفتار بر حق را ملاحظه 
کرد که ما در ایران می بینم. آمریکا حیات خود را در منافع خود می بیند و این منافع هر کجا که به خطر بیافتد وارد عمل می شــوند. وی در پایان خاطر نشــان کرد: هر کجا که نفس انقلاب اسلامی در 

آنجا وجود داشته باشد باعث قبراق شدن افراد می شود. ملت یمن نیز این بود را استشمام کرده اند. سپاه پاسداران هیچگونه کمکی به یمن نکرده است و یمنی ها خود قاطعانه در مقابل آمریکا 
ایستاده اند. آنها 2 ناو سعودی و یک ناو اماراتی را هدف قرار داده اند و نابود کرده اند که قیمت یکی از آنها ۸00 میلیون دلار بوده است.

محدودیت های برجام را رعایت می کنیم
رئیس ســتاد کل نیروهای مسلح در ادامه با 
تایید ســخنان فرمانده کل ســپاه پاسداران 
انقــلاب اســلامی در عــدم محدودیــت 
فعالیت های موشــکی جمهوری اسلامی 
ایران اظهار داشت: ما دو حد و مرز را رعایت 
خواهیم کرد، یکی آنچــه در برجام در مورد 

منع طراحی هســته ای آمده اســت و دومی برد دو هزار کیلومتر موشک را 
که قبلا نیز همه مســئولین کشــور این حدود را اعلام کرده اند. سرلشــگر 
فیروزآبادی همچنین با اشاره به اینکه اقدام انقلابی دانشجویان در اشغال 
لانه جاسوسی آمریکا و یوم الله 1۳ آبان از مصادیق ایستادگی حضرت امام 
)ره(، دانشجویان و دانش آموزان در بستن راه نفوذ دشمن است تاکید کرد: 
فریاد مرگ بر آمریــکا، خوی گرگ صفتی آمریکا و اســتکبار جهانی را بیاد 

جهانیان می آورد.

برخی فــرق توهین و نقــد را نمی دانند
برادر آیت الله هاشمی گفت: بالاخره روزی 
پرده ها کنار می رود و برای همه مشــخص 
خواهد شــد که افراد مثل زاکانــی به کجا 
وابســته هســتند که ایــن گونه بــه راحتی 
به شــخصیت های بزرگی ماننــد آیت الله 
هاشــمی توهین می کنند. محمد هاشمی 

در خصوص اظهــارات اخیر زاکانی مبنی بر اینکه بایــد توبه کنیم که چرا 
با مردم درباره هاشــمی رفســنجانی حرف نزده ایم و اینکه هاشمی هوش 
و حواس و توانمندی هایش را از دســت داده اســت، با بیــان اینکه برخی 
نمی دانند که نقد و توهین دو مقوله جداســت٬ راحــت می توان انتقاد کرد 
امــا نمی توان به راحتی به دیگران توهین کــرد، عنوان کرد: ما در ادبیات 
فارسی شعری داریم که می گوید هر کسی در کودکی ادب نشود٬ در بزرگی 

از او خطا برمی خیزد.

زنجانــی پولــی واریز نکرده اســت
محمــد باقــر نوبخــت ســخنگوی دولت 
درخصــوص پرونده بابــک زنجانی گفت: 
مــا از وی پــول می خواهیم نه امــوال، تا 
مشــکلات ارزی ما را حل کند و فعلا هیچ 
پولی از طرف وی واریز نشده است. نوبخت 
تاکید کرد کــه پرونده بابک زنجانی پرونده 

دو نفر نیست. اینکه بگوید شماره حســاب داده نشده است، بهانه جویی 
اســت. وی با بیان اینکه مگر می شــود پول رابه حســاب شاکی پرداخت 
کند و شاکی از این مساله امتناع کند؟ گفت: رئیس دادگاه وجود حساب 
بانکی شاکی را تایید کرده اســت، اما گفته می شود اگر این پول پرداخت 
شود امکان برداشــت از آن نیســت. اما این پول باید واریز شود حتی اگر 
ما نتوانیم از آن برداشــت کنیم. زیرا پس از اجرای برجام این مشکل حل 

خواهد شد.

وضعیت نابسامان فرهنگی، 
بازتاب رشوه خواری هاست

حجت الاسلام والمسلمین محمدرضا زائری تاکید 
کرد که از اندیشــه های انقلابی فاصلــه گرفته ایم و 
دغدغه اصلی حالا به جای هدایت تفکر مردم، کنترل 

وضع موجود از دیدگاه سیاسی شده است. 
کارشــناس فرهنگی و مدیرعامل موسسه فرهنگی 
شهدای انقلاب )سرچشمه( با اشاره به فاصله ای که 
با اندیشه انقلابی گرفته ایم، تاکید کرد: ما در مرحله 
انقلاب، انگیزه ها، باورهــا و گرایش هایی داریم که 
گاهی در مرحلــه بعد از انقلاب ناخواســته تبدیل به 
چیزهای دیگری می شــود. وی با اشاره به این تعبیر 
شهید بهشــتی که »انقلاب ما انقلاب ارزش هاست 
نه انقلاب آدم ها«، گفت: یکی از خطرها این اســت 

که آدم ها قداست پیدا کنند. 
زائری یکی دیگر از مســائل موجود را کسانی خواند 
که اکنون متصدی امور شــده انــد، در حالی که در 
مرحله انقلاب هیچ نقشــی نداشــته اند و نه زندانی 
رفتند و نه شــکنجه ای شــدند، ولی بعد از اینکه با 
مجاهدت ها و خســتگی های دیگرانی انقلاب به 
ثمر نشســته و به ثمر رسیده آمده اند و در مصادیری 

قرار گرفته اند. 

حجت الاسلام زائری با اشاره به اینکه تئوریسین ها و 
یاران امام در خط اول مبارزه همچون شهید مطهری 
و شهید بهشتی در سال های اول انقلاب به شهادت 
رسیدند و خیلی هایشان هم از دنیا رفتند، گفت: نسل 
جدیدی که جایگزین این بزرگواران می شــوند، اگر 
دارای روح  و نگاه انقلابی نباشند به طور ناخوداگاه و 
طبیعی ممکن است دچار این آفت شوند که به جای 
اینکه مسئله آن ها مسئله هدایت افراد باشد، کنترل 
وضع موجود از نگاه سیاســی می شود. به گفته او در 
این حالت دیگر پرسشگر و منتقد، آشوبگر تلقی می 
شــود، چون وضع موجود را تهدید مــی کند و این در 
حالی اســت که از موضع انقلابی، این آرمانخواهی 

است نه آشوبگری.
زائری همچنین به گلایه نمایندگان مجلس خبرگان 
از وضعیت حجاب اشــاره کرد و گفت: آنچه امروز در 
جامعه می بینیم، آیینه ای اســت که دارد بازتاب می 
دهد، آیینه چون عیب تو بنمود راســت/ خود شکن 
آیینه شکستن خطاســت. به باور او مردمی که امروز 
از آن ها شکایت داریم، در ۳7 سال گذشته در همین 
کشور بزرگ شــده اند و زندگی کرده اند. زائری تاکید 
کرد: یک جایی کاری کردیــم که در خیابان و بیرون 
جامعه چنین نمــودی پیدا می کند. رشــوه خواری، 
زیاده خواهی، اختلاس و ظلم در حق دیگران باعث 
می شــود که فســادی در جامعه به وجود بیاید. وی 
همچنین با اشــاره به این گفته رهبری که فرهنگ از 
جنس مسائل دستوری و فرمایشی نیست، تاکید کرد 
که به هیچ وجه دستگاه حاکمیتی نمی تواند در حوزه 

فرهنگ کاری کند. 

روز نو نوشت: »جایگاه مذاکره و منطق آن در اسلام«
اندیشه ای که براساس نگرش سلفی و ایمان گرایی صرف و بدون توجه به عقلانیت، بر آموخته های خود تکیه زده و از مشورت خود را بی 

نیاز دانسته، همواره جامعه را در سراشیبی جنگ برده و موجبات اختلاف را فراهم می آورد.

 پارس نیوز نوشته: »آیا زمان اصلاح اصولگرایی فرا نرسیده؟«
اساسا در این سالها، اختلاف میان برخی اصولگرایان، از اختلافشان با رقبای اصلاح طلب هم بیشتر شده است. حال چگونه ممکن است 

که تنها به بهانه اسم و عنوان اصولگرایی، کنار هم بنشینند و به ائتلاف سیاسی بیندیشند؟

 افکار نیوز نوشت: »دام حزب کارگزاران برای زنان«
فائزه هاشمی کمپینی با موضوع »زنان به زنان رای می دهند« راه انداخته است اما در این کمپین لمپنی، به هیچ موضوعی درباره 

مشکلات زنان اشاره نشده است و تنها بر تبل جدال میان زنان و مردان می کوبد.

 بولتن نیوز نوشت: »این خط قرمز، خط نهایی است«
ماجرا وقتی نگران آمیزتر می شود که علیرغم "تکذیب تردید آمیز" عراقچی درباره جمع آوری سانتریفیوژ ها، آقای صالحی در مصاحبه با 

کیودو از جمع آوری شماری از سانتریفیوژها در تاسیسات هسته ای خبر می دهند.

عکس روزسایت نگار

در حاشیه جلسنه علنی 
امروز مجلس شورای 
اسلامی مطالعه مصاحبه 
رفیقدوست توسط 
حدادعادل مورد توجه 
عکاسان قرار گرفت

خبرنامه


